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بـا حضـور رئیـس و جمعـی از اعضـای هیئت رئیسـه، مدیران و 

کارشناسـان دانشگاه، جلسه آشـنایی اعضای هیئت علمی جدید 

بـا دانشـگاه علـوم پزشـکی تهـران در سـالن شـورای طبقه نهم 

سـازمان مرکزی دانشـگاه برگزار شـد.

در ابتـدای ایـن جلسـه کـه از سـاعت ۱0 صبـح روز پنجشـنبه 

۲0 آبـان 95 آغازشـده بـود، دکتـر میـرزا زاده، مدیـر مرکـز 

مطالعـات و توسـعه آمـوزش علوم پزشـکی ضمـن خیرمقدم به 

اعضـای هیئت علمـی جدیـد و اعضای محترم پانـل که به منظور 

پاسـخگویی به سؤالات و مسـائل اعضای جدید در جلسه حاضر 

شـدند؛ گفـت: امیـدوارم برنامه امـروز برنامه مفیدی برای شـما 

باشـد و بتواند گامی در جهت آشـنایی بیشـتر و فعالیت روان تر 

شـما عزیزان در محیط دانشـگاه باشـد.

وی بـا تشـریح جزئیـات برنامـه گفـت: هـدف ایـن جلسـه این 

اسـت کـه بـا حضـور افـرادی کـه به واسـطه سـابقه بیشـتر و یا 

مسـئولیتی که دارند، تجربیات بیشـتری دارنـد؛ این تجربیات و 

مسـائل را بـا اعضـای جدید به اشـتراک گذاشـته شـود و از این 

طریق شـرایط آسـان تری برای اعضـای جدید خانواده دانشـگاه 

علـوم پزشـکی تهران فراهـم کنیم.

دکتـر میـرزازاده بـا اشـاره بـه اینکـه در دوره های گذشـته، این 

جلسـه در دو روز و بـا سـخنرانی اعضـای پانل و سـپس جلسـه 

چهارمین دوره جلسه آشنایی اعضای هیئت علمی جدید با دانشگاه علوم پزشکی تهران

هیئت علمی بزرگ ترین سرمایه دانشگاه هستند
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ــار اخبـ
ه یـــژ و

39ـــاب نابش
4ـــهارم امش

پرسـش و پاسـخ برگـزار می شـد؛ گفـت: در دوره اخیـر تـلاش 

کردیـم مجموعـه سـخنرانی ها در قالـب یـک DVD در اختیـار 

اعضـای جدید قـرار گیرد و ضمن صرفه جویـی در زمان، فرصت 

بیشـتری بـرای پرسـش و پاسـخ در اختیار قـرار گیرد.

وی در بخـش دیگـری از سـخنان خـود بـا یـادآوری اهمیـت 

اهمیـت  کـرد:  تصریـح  دانشـگاه؛  بـرای  اعضـای هیئت علمـی 

اعضـای محتـرم هیئت علمـی بـرای دانشـگاه ایـن اسـت کـه 

هیئت علمـی  اعضـای  دانشـگاه،  بزرگ تریـن سـرمایه  به نوعـی 

آن هسـتند و ایـن افـراد آینـده دانشـگاه را شـکل خواهند داد؛ 

از طرفـی بـرای اعضـای هیئت علمـی، عضویت در این دانشـگاه 

به عنـوان دانشـگاهی باسـابقه و بـا جایگاه مشـخص در کشـور، 

منطقـه و حداقـل به صورت شناسـایی بین المللـی، دارای ارزش 

والایـی اسـت؛ ازایـن رو می توان گفـت این عضویت بـرای هر دو 

طـرف، فرصـت مغتنمی اسـت.

Á  انتخـاب اعضـای دقـت و وسـواس در 
هیئت علهـی

در ادامه برنامه دکتر جلیلی، معاون آموزشـی دانشـگاه با اشـاره 

بـه اینکه این جلسـه به همت مدیریت مرکز مطالعات و توسـعه 

آمـوزش و بـا همـکاری سـایر دوسـتان، طراحـی و اجـرا شـده 

اسـت، گفت: این جلسـه قسـمتی از کارهایی اسـت کـه ما باید 

بـرای اسـتفاده از ظرفیـت عظیـم اعضـای محتـرم هیئت علمی 

انجام دهیم. دانشـگاه 

وی افزود: تجربه ای که در این سـال ها به دسـت آوردیم نشـان 

می دهد توانمندسـازی، حفـظ انگیزه، ارائه بازخـورد و نگهداری 

اعضـای هیئت علمـی، مهم تریـن وظیفـه ای اسـت کـه در حوزه 

آمـوزش بایـد بـه آن پرداختـه شـود؛ امـا متأسـفانه بـه دلایـل 

مشـغله های جـاری و روزمـره ایـن حـوزه، ایـن مسـئله آن طور 

که شایسـته اسـت موردتوجـه قـرار نمی گیرد.

معاون آموزشـی دانشـگاه با اشـاره به این که یکی از ویژگی های 

دانشـگاه علوم پزشـکی تهران، دقت، وسـواس و سـختگیری در 

جذب اعضای هیئت علمی است؛ گفت: قطعاً یکی از عوامل مؤثر 

در جایـگاه شـاخص دانشـگاه، همین فرآیند دقیق و حساسـیت 

دانشـگاه در جذب اعضای هیئت علمی اسـت.

وی افزود: در کنار این موضوع مسائلی مانند حداکثر استفاده از 

زمان حضور اعضای هیئت علمی، آشـنایی اعضای هیئت علمی با 

امکانـات، فرصت هـا، ظرفیت ها و وظایفی که دانشـگاه از اعضای 

هیئت علمـی انتظـار دارد، اسـتفاده از کارگاه های توانمندسـازی 

در حوزه هـای پژوهشـی و آموزشـی از عمده مسـائلی اسـت که 

اعضـای محتـرم هیئت علمـی به تدریـج و در آینـده، با دانشـگاه 

تعامل خواهند داشـت.

بخـش بعـدی جلسـه کـه از سـاعت ۱0:30 تـا ۱۲:30 به طول 

انجامید، پرسـش و پاسـخ اعضای هیئت علمی جدید دانشـگاه با 

اعضـای پانل بود که عمده مسـائل مطرح شـده در این بخش در 
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مورد »سـامانه شعاع«، »سامانه سـما«، »گرنت های پژوهشی«، 

»آیین نامه هـا و قوانیـن ارتقـاء« و »مسـائل مربوط بـه کتابخانه 

دیجیتال« دانشـگاه بود.

Á  خصوصیـات لازم 3رای موفقیـت در فضای
9کادمیک

در بخـش دیگـری از برنامـه کـه پـس از یـک وقفه کوتـاه، آغاز 

شـد، دکتـر جعفریـان، رئیس دانشـگاه ضمن خوشـامدگویی به 

اعضـای هیئت علمـی جدیـد گفـت: به عنـوان عضـوی از اعضای 

هیئت علمی دانشـگاه علوم پزشـکی تهران به شـما این اطمینان 

خاطـر را می دهـم کـه وارد یکـی از بهتریـن مراکـز آکادمیـک 

کشـور و منطقه شـده اید.

وی ضمن تشـریح امتیازات و ویژگی های دانشـگاه علوم پزشکی 

تهران، تصریح کرد: در کنار تاریخچه و سـابقه بی نظیر دانشـگاه، 

زیرسـاخت دانشـگاه - به عنوان یک محیـط آکادمیک و نه صرفاً 

سـاختمان و فضـا در کشـور بی نظیر اسـت، همچنیـن به لحاظ 

تعـداد اعضـای هیئت علمـی بعد از دانشـگاه تهـران در رده دوم 

قرارگرفته ایـم و علیرغـم اینکـه تعـداد اعضـای هیئت علمـی ما 

کمتـر از ۱0 درصـد تعداد کل اعضای هیئت علمی دانشـگاه های 

وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی است، حدود یک/سوم 

اعضایـی کـه H-Index بـالای ۱5 دارنـد، در دانشـگاه ما حضور 

دارنـد و بـه لحـاظ ایـن نـوع شـاخص ها اختلاف چشـمگیری با 

داریم. بعـدی  رتبه های 

رئیـس دانشـگاه در ادامـه بـا بیـان این کـه در کنـار همـه ایـن 

امتیـازات و ویژگی هـای مثبت، نقاط ضعف و مشـکلات فراوانی 

هم وجود دارد؛ گفت: در سـطح دانشـگاه مشکلات زیادی داریم 

و مـن به واسـطه جایگاهـم با تمام این مشـکلات آشـنا هسـتم، 

البتـه بایـد بدانیـم که ایـن قبیل مشـکلات همه جا وجـود دارد 

و حتـی در کشـورهایی کـه پیشـرفته تر از مـا هسـتند، شـرایط 

کاری به شـدت دشـوارتر است.

وی بـا بیـان ایـن مطلب کـه برای اینکـه فرد موفقـی در محیط 

آکادمیک باشـیم نیاز داریم تا ویژگی های خاصی داشـته باشیم؛ 

گفـت: علیرغـم همه مشـکلاتی که همـه ما از آن هـا خبرداریم، 

از دیـدگاه مـن پنـج نکته وجـود دارد که رعایت آن هـا می تواند 

باعـث موفقیت انسـان در محیط های این چنینی شـود.

دکتـر جعفریان ویژگـی و نکته اول را »علاقه به کار و حفظ این 

علاقـه« معرفـی کـرد و گفـت: اگر بتوانیـم همین علاقـه ای که 

پیـش از ورود بـه ایـن جایـگاه داشـتیم را در خـود حفظ کنیم، 

می توانیـم مشـکلات را به خوبـی تحمل کنیـم؛ همچنین ویژگی 

دومی که بسـیار مهم است »پشـتکار« است، یعنی انسان پیگیر 

کاری کـه می خواهد انجام بدهد، باشـد.

وی نکتـه سـوم را »خـلاق بـودن و روبه جلـو بودن« برشـمرد و 

گفـت: اینکـه مـا بخواهیـم صرفـاً کارهـای روتین و تکـراری را 

انجـام دهیـم؛ هیچ هنری نیسـت بلکـه هرکدام از ما باید سـعی 

کنیـم در هـر موقعیـت و جایگاهی که هسـتیم، سیسـتم را یک 

گام بـه جلـو ببریم.

رئیـس دانشـگاه بـا معرفـی »مهارت هـای ارتباطـی« به عنـوان 

یکی دیگـر از ویژگی های موردنیاز اعضـای هیئت علمی، تصریح 

کـرد: برای موفقیت، ارتباط لازم اسـت و بـدون مهارت ارتباطی 

درسـت، در بعضـی مواقـع مـا حتـی نمی توانیـم حرف درسـت 

و منطقـی خـود را بـه نتیجـه برسـانیم؛ پس لازم اسـت مهارت 

ارتباطـی به عنـوان یـک سـوژه مهـم، موردتوجه همه ما باشـد.

وی بـا اشـاره بـه اینکه بـدون صبـر، کاری به نتیجه نمی رسـد؛ 

گفـت: ویژگـی دیگـری کـه باید در خـود تقویت کنیـم »صبر و 

حوصله« اسـت و صبر داشـتن، یک باید برای پیشبرد کارهاست 

و بـدون صبـر قطعاً مـا نمی توانیم خیلی موفق باشـیم.

دکتـر جعفریان در بخش پایانی سـخنان خود با اشـاره به اینکه 

دانشـگاه محل تربیت اسـت؛ گفت: فراتر از مسـائل آموزشـی و 

انتقال دانش، به اعتقاد من دانشـگاه محل تربیت و انتقال منش 

اسـت و امیـدوارم همه ما طـوری رفتار کنیم کـه همان طور که 

مـا از بـزرگان دانشـگاه به خوبی و نیکی یاد می کنیم، نسـل های 

بعـدی از مـا بـه نیکی یاد کنند و تـا زمانی کـه در این موقعیت 

خدمت می کنیم برای دانشـگاه مثمرثمر باشـیم.

آخریـن  به عنـوان  و  دانشـگاه  رئیـس  پایـان سـخنان  از  پـس 

بخـش این جلسـه، اعضـای هیئت علمـی جدید به بیـان نظرات 

و پیشـنهاد های خـود پرداختنـد کـه مسـائلی چـون »تشـکیل 

اتـاق فکـر در سـطح دانشـگاه«، »توسـعه زیرسـاخت ها و ایجاد 

زیرسـاخت های جدیـد«، »توجه بیشـتر به دانشـکده ها« و ... از 

مـوارد مطرح شـده در ایـن بخـش بود.

ایـن جلسـه سـاعت ۱۴:۱5 بـا گرفتن عکـس یـادگاری اعضای 

هیئت علمـی جدیـد با رئیس و هیئت رئیسـه دانشـگاه بـه پایان 

رسید.


